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طی یک ســـال اخیر بـــرای ارائه تســـهیلات 
بیشـــتر بـــه دانشـــجویان متأهـــل، وام های 
ذیـــل وام ضـــروری بـــا عنـــوان وام ازدواج و 
وام فرزنـــد آوری بـــه دانشـــجویان متقاضی 

تعلـــق گرفت. همچنین اعلام شـــده میزان 
ســـایر وام هـــای دانشـــجویی نیـــز در حـــال 

افزایش اســـت.
در این زمینه، مسعود گنجی رئیس صندوق 
رفـــاه دانشـــجویان در گفت و گو بـــا »ایران«، 
توضیح داد: ســـازمان امور دانشجویان یک 
ســـازمان در حـــوزه دانشـــجویی اســـت که 
صندوق رفاه دانشـــجویان ذیـــل آن فعالیت 
می کنـــد. همچنیـــن وام هـــا و تســـهیلاتی 
کـــه بـــه دانشـــجویان ارائـــه می شـــود جزو 
وظایـــف اصلـــی صنـــدوق بـــرای خدمت به 

دانشـــجویان است. در ســـال گذشته چهار 
نوع وام یعنـــی وام تحصیلـــی، وام ضروری، 
وام شهریه و ودیعه مســـکن به دانشجویان 
متقاضی پرداخت شـــد. علاوه بـــر اینها وام 
فرزندآوری و ازدواج نیز در قالب وام ضروری 
تعریف شـــد. ولی در اصل سررشـــته اصلی 
ایـــن وام ها همان چهار نـــوع وام تحصیلی، 
ضروری، شـــهریه و ودیعه مســـکن است که 
برای اخذ آن هرســـال در دو ترم تحصیلی از 
دانشـــجویان ثبت نام می شـــود و بر اساس 
آن، دانشـــجویانی که واجد شـــرایط هستند 

و بـــرای مـــا مـــدارک ارســـال می کننـــد، وام 
دریافـــت خواهند کرد.

وی دربـــاره جزئیات وام ازدواج دانشـــجویی 
گفـــت: وام ازدواج دانشـــجویی از ســـال 
گذشـــته برای دانشـــجویان در نظـــر گرفته 
شـــد؛ بدیـــن صـــورت کـــه به هـــر کـــدام از 
دانشـــجویان دختر و پســـر مبلغ 7 میلیون 
تومان، جمعـــاً ۱۴ میلیون تومـــان پرداخت 
خواهد شـــد. البتـــه ایـــن وام همان طور که 
اشـــاره شـــد، تازه از ســـال گذشـــته تعریف 
شـــده و در آینـــده مبلـــغ آن افزایـــش پیـــدا 

خواهـــد کـــرد. در زمینـــه وام فرزنـــد آوری 
هـــم بـــه ازای هر فرزنـــد، ۷ میلیـــون تومان 
بـــه دانشـــجویان پرداخـــت می شـــود. وام 
فرزنـــد آوری نیـــز، اولیـــن ســـال اســـت که 
بـــه شـــکل پایلـــوت اجرا شـــد تـــا بتوانیم با 
بررســـی های دقیق تر، تصمیم بهتری درباره 
وام فرزنـــد آوری بگیریـــم. گنجی در پاســـخ 
به ایـــن ســـؤال کـــه پرداخـــت وام ازدواج و 
فرزنـــد آوری در حیطه وظایـــف وزارت علوم 
نیســـت، بنابراین چه چیزی موجب شد که 
صنـــدوق رفاه دانشـــجویان ایـــن وام ها را در 
ذیل وام های خود تعریـــف کند، گفت: این 
کاملاً درســـت اســـت، ولی مـــا به دنبال این 
هستیم که دانشـــجویانمان در هر شرایطی 
در رفاه باشـــند. دانشجویان باید در آسایش 
باشـــند تا بتوانند بـــه مســـائل و برنامه های 
پژوهشـــی و آموزشـــی خود بپردازند. وقتی 
کســـی ازدواج می کنـــد یـــا صاحـــب فرزند 
می شـــود، نیـــاز بـــه حمایت هـــای اولیـــه 
دارد. مـــا نیـــز خواســـتیم از ایـــن طریق به 
دانشـــجویان کمک کرده و اگر درگیر مسائل 
و مشـــکلاتی هســـتند تا حدی آن مسائل را 

برطـــرف کنیم.
پرداخت ۲۰۰ میلیارد تومان وام ضروری 

به دانشجویان
رئیس صندوق رفاه دانشجویان تأکید کرد: 
شـــاید دانشـــجویی در حین تحصیل خود، 
عزیزی را از دســـت بدهد و نیازمند حمایت 
مالی باشـــد. درست اســـت که این موضوع 
بـــه وزارت علـــوم ربـــط پیدا نمی کنـــد و این 
اتفاق باید متولی خودش را داشـــته باشـــد، 
اما اگـــر دانشـــجویی دچار چنین مشـــکلی 
شـــود، باید از نظـــر مالی بـــه او کمک کنیم 
تـــا دغدغه هایـــش کمتـــر شـــود و بتواند به 

روند تحصیلـــی اش برگردد.
وی دربـــاره میـــزان وام ضـــروری کـــه بـــه 
دانشـــجویان تعلق گرفته اســـت، گفت: به 
طور کلی طی یک ســـال اخیر، بیـــش از ۲۰۰ 
میلیارد تومان برای وام ضروری دانشجویان 

هزینـــه کرده ایم.
گنجی در واکنش به این پرســـش که چقدر 
از دانشـــجویان متقاضـــی وام را پوشـــش 
می دهید، گفت: ســـعی کردیـــم هیچ کدام 
از دانشـــجویان متقاضـــی وام را بی جـــواب 
نگذاریم. در عین حال اگر ســـازمان برنامه 
و بودجه با ما همکاری لازم را داشـــته باشـــد  

دانشـــجویی را دســـت خالی نمی گذاریم.
رئیس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان گفت: 
ســـعی کردیم در ایـــن مدت بـــا رایزنی هایی 
کـــه با ســـازمان برنامـــه و بودجه داشـــتیم، 
ضـــروری،  تحصیلـــی،  متعـــدد  وام هـــای 

شـــهریه و ودیعه مســـکن را به دانشـــجویان 
واجدشرایط پرداخت کنیم. وی درباره ارائه 
وام فرزندآوری توضیح داد: ما در کل کشـــور 
حدود ۹۴هزار دانشـــجوی متأهل داریم که 
اغلب آنها در دوره های کارشناســـی ارشـــد و 
دکتری تحصیـــل می کنند. معمولاً کســـانی 
کـــه ازدواج می کنند از فرزند آوری اســـتقبال 
می کنند. شـــاید برخی از دانشجویان دارای 
فرزنـــد درخواســـت وام نکنند ولی دســـتور 
داده شـــده همـــه کســـانی که تقاضـــای وام 
کرده انـــد، وام خود را دریافـــت کنند و حتی 

یـــک نفر از آنهـــا هم بـــدون وام نماند.
افزایش 4.5 برابری وام ودیعه مسکن 

دانشجویی
ن  یا نشـــجو ا د ه  رفـــا ق  و صنـــد ئیـــس  ر
خاطرنشـــان کـــرد: بیشـــترین وامـــی که از 
ســـوی دانشـــجویان مورد تقاضاســـت، وام 
تحصیلی اســـت. بیش از یک سوم وام های 
مـــا را وام هـــای تحصیلی تشـــکیل می دهد 
و بعـــد از آن، در مرحلـــه دوم، وام ضـــروری 
قرار دارد. اما از امســـال وام ودیعه مســـکن 
متقاضی بیشـــتری خواهد داشت زیرا مبلغ 

آن افزایـــش خواهـــد یافت.
گنجـــی دربـــاره افزایـــش میـــزان وام ودیعه 
مســـکن گفـــت: در ســـال ۱۴۰۰ مبلـــغ وام 
ودیعـــه مســـکن در شـــهرهای زیـــر ۵۰۰ هزار 
نفـــر، ۱۵ میلیـــون تومان بـــود امـــا الان این 
مبلـــغ به ۶۰ میلیون تومان رســـیده اســـت. 
بـــرای شـــهرهای با جمعیـــت بیـــش از ۵۰۰ 
هـــزار نفـــر، مبلـــغ ۹۰ میلیون تومان اســـت 
کـــه این میـــزان هم قبـــلاً ۲۰ میلیـــون بوده 
اســـت. در شـــهر تهـــران، قبـــلاً وام ودیعـــه 
مســـکن ۲۵ میلیـــون تومان بود کـــه به ۱۲۰ 
میلیـــون تومـــان رســـیده اســـت. بنابراین 
به طـــور کلـــی وام ودیعه مســـکن ۴.۵ برابر 
شـــده ولی ما تـــلاش داریم مجـــدداً میزان 
وام ودیعه مســـکن را افزایـــش دهیم. ضمناً 
کســـانی که از ما وام ودیعه مسکن دریافت 
می کننـــد، می توانند وامی را هـــم که دولت 
بـــرای ودیعـــه مســـکن پرداخـــت می کنـــد، 

دریافـــت کنند.
وی در توضیـــح تفاوت میـــان وام تحصیلی 
و وام شـــهریه، بیـــان کرد: وام شـــهریه برای 
دانشـــجویان شـــهریه پرداز و وام تحصیلـــی 
بـــرای دانشـــجویان غیـــر شـــهریه پرداز و 

روزانه هاســـت.
گنجـــی در پاســـخ بـــه ایـــن پرســـش کـــه 
دانشـــجویان باید دارای چه شرایطی باشند 
تـــا در اولویـــت دریافـــت وام قـــرار بگیرند، 
گفـــت: دانشـــجویان اولاً بایـــد نیازمنـــد به 
وام باشـــند، بـــه همیـــن خاطر نیز مـــا اول 

به دنبـــال این بودیـــم تـــا دهک بندی هایی 
را کـــه دولت انجـــام می دهـــد، معیـــار قرار 
دهیـــم و بـــر اســـاس همـــان دهک بنـــدی 
دولـــت بـــه دانشـــجویان وام بدهیـــم. ولی 
با توجه بـــه اینکه مـــا زیرســـاخت های این 
موضوع را نداشـــتیم، نشـــد که بـــا این رویه 
پیش برویـــم. مثـــلاً برنامـــه داشـــتیم اول 
به دهـــک اول و بعـــد به دهک هـــای بعدی 
وام پرداخـــت کنیـــم امـــا اکنـــون اولویت با 
آن هایی اســـت کـــه تحت پوشـــش کمیته 
امـــداد امام خمینی و بهزیســـتی هســـتند.
فرصت 7 ساله برای بازپرداخت وام های 

دانشجویی
رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان درباره 
شرایط تســـویه این وام ها گفت: لازم نیست 
افـــراد وام هـــا را در همان زمان دانشـــجویی 
دانشـــجویان  کننـــد.  بازپرداخـــت  خـــود 
می تواننـــد بعـــد از پایـــان هشـــت تـــرم و 
دوران دانشـــجویی و حتی اگر دوره ســـربازی 
دارنـــد، 9 ماه پس از پایان دوره ســـربازی، به 
بازپرداخت وام هـــای خود اقـــدام کنند. در 
واقـــع وامی که امروز دانشـــجویان می گیرند 
پـــس از هفت ســـال قابل پرداخت اســـت و 
بعد از هفت ســـال هم پول زیادی نمی شود 
کـــه او از عهده پرداخـــت برنیایـــد. در حال 
حاضـــر کـــف قســـط وام هـــای دانشـــجویی 
۲۰۰ هـــزار تومـــان اســـت. وی افـــزود: تعداد 
را  خـــود  وام  دانشـــجویان  از  معـــدودی 
بازپرداخـــت نکرده انـــد. اکثـــر دانشـــجوها 
اقســـاط وام ها را پرداخـــت می کنند.گنجی 
در واکنش به این پرســـش که هر دانشگاهی 
اعتبـــار خاص خود را برای وام دارد و در حال 
حاضـــر بیشـــترین اعتبـــار وام بـــرای کدام 
دانشـــگاه اســـت، گفت: اجازه بدهید اســـم 
دانشـــگاه را نیاورم اما ما همه دانشگاه هایی 
کـــه واجدشـــرایط وام دانشـــجویی بودند را 
در نظـــر داریم. در ســـه تـــرم متوالـــی اعتبار 
منظمی بـــرای وام به دانشـــگاه ها تخصیص 
داده شـــده و تـــا امـــروز هم مشـــکلی در این 

زمینه وجود نداشـــته اســـت.
هدف، افزایش 5 برابری خوابگاه های 
متأهلی تا پایان دولت سیزدهم است

رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان درباره 
شـــرایط خوابگاه هـــای دانشـــجویی گفت: 
از ســـال ۱۴۰۰ تـــا الان، ۳۰ هـــزار ظرفیـــت 
خوابگاهـــی به خوابگاه هـــای مجردی اضافه 
شـــده اســـت و خوابگاه هـــای متأهلـــی را 
تـــا میـــزان صددرصـــد افزایـــش داده ایـــم. 
امیدواریـــم در عرض یک ســـال و نیم آینده 
یعنی تا پایان دولت ســـیزدهم، آمار آن را به 

۵ برابـــر افزایـــش دهیم.

رئیس صندوق رفاه دانشجویان در گفت و گو با »ایران« درباره جزئیات 
وام های دانشجویی خبر داد

افزایش وام  های دانشجویی و حمایت از 
دانشجویان متأهل

گزارش خبری

غزل رضایی ثانی
خبرنگار

عکس/ مهر


